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6. Hoe maak je van 600 vondsten een castellum? 
 

Praktijkvoorbeeld burgerexpert & burgerwetenschap 

Een gesprek met Wil Kuijpers 

 

Wil Kuijpers is sinds 1976 actief als metaaldetectoramateur en al vrij snel geïnteresseerd geraakt in de 

Romeinse geschiedenis, met name de Romeinse limes en archeologie. Hij is inmiddels ook al enige tijd 

verbonden aan het PAN-project5. Dat zorgde voor een nieuwe impuls voor zijn studie naar de 

Romeinse geschiedenis en het castellum in de Loowaard. Door de melding van zijn vondsten in PAN 

kreeg het onderzoek ook een wetenschappelijke basis. Kuijpers voelt zich ambassadeur voor PAN en 

geeft er bekendheid aan binnen detectorfora.  

 

Om kennis te delen en om reacties terug te horen 

geeft Kuijpers lezingen over het onderzoek naar de 

Loowaard en andere onderspoelde Romeinse 

vindplaatsen in de Gelderse Limes. Hij heeft 

contact met de AWN (Vereniging van Vrijwilligers in 

de Archeologie), ook onderdeel van het 

Romeinennetwerk, en helpt bijvoorbeeld mee 

tijdens opgravingen. AWN is voor hem ook een 

noodzakelijk ‘loyaliteitskanaal’, want als 
detectoramateur ben je toch een Einzelgänger. 

Daarom het is waardevol om de AWN te steunen, daar deel van uit te maken en aan mee te werken. 

 

Voor De Detector Amateur (DDA, de grootste vereniging voor metaaldetectie en amateur archeologie 

in Nederland) maakt Kuijpers af en toe foto’s en schrijft hij artikelen. Het magazine krijgt steeds meer 

archeologisch getinte artikelen en archeologen publiceren ook steeds vaker verhalen in het blad. De 

interesse voor verhalen achter de metaalvondsten groeit. Het hobby-zoeken, waarbij de burger zelf 

op een legale manier vondsten uit de grond haalt, krijgt op die manier ook meer betekenis dan alleen 

de geldelijke waarde van een vondst. Op dit vlak is volgens Kuijpers een grote verschuiving gaande. 

Dit komt vooral door de komst van het PAN-project en de wetenschappelijke waarde die vondsten 

meekrijgen.  

 

Vertegenwoordigers van PAN zijn bijvoorbeeld aanwezig bij zoekdagen van de twee grote detector 

amateurverenigingen in Nederland. Zij maken het mogelijk dat de vondsten gefotografeerd worden 

en ingevoerd worden in de database van PAN. Daarnaast investeert PAN ook tijd en moeite in het 

geven van workshops aan detectoramateurs over hoe je de vondsten zelf in het onlinesysteem kunt 

uploaden en dat is zeker waardevol. Voordat de vondsten online gepubliceerd worden, worden ze 

gecontroleerd door metaalspecialisten van PAN en als ze zijn gevalideerd worden ze geplaatst.  

 
5 Het doel van PAN (Portable Antiquities of the Netherlands) is om oudheidkundige vondsten in privébezit, met name 
metaalvondsten gevonden met behulp van een metaaldetector, te documenteren en online te publiceren, en zo de informatie 
over de vondsten en hun vondstlocatie beschikbaar te maken voor wetenschap, erfgoedonderzoek, musea en alle andere 
geïnteresseerden. 
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De meerwaarde van het Romeinennetwerk  

Romeinennetwerk Gelderland is volgens Kuijpers te zien als een erfgoedgemeenschap, bestaande uit 

een diverse groep geïnteresseerden, met een overkoepelend centraal thema, de Romeinse limes in 

Gelderland. Het Romeinennetwerk betekent voor hem de mogelijkheid tot een uitwisseling van 

informatie. De diversiteit aan achtergronden van deelnemers levert verschillende ideeën en vragen 

op. Binnen zo’n club is er altijd wel iemand die jouw vraag kan beantwoorden. Het netwerk is heel 

waardevol als vraagbaak en doorverwijzer. De Gelderse limes vormt de verbinding tussen de 

deelnemers en ook dat is voor Kuijpers een belangrijke reden voor aansluiting bij het netwerk.  

 

De waarde van burgerwetenschap  

Een groot gedeelte van de 'Gelderse limes' is sinds de jaren tachtig door de burgerwetenschap - 

detectoramateurs en amateurarcheologen - stukje bij beetje in kaart gebracht. Er is in het verleden 

vrijwel geen archeoloog bij betrokken geweest, op enkele uitzonderingen na. En tot op de dag van 

vandaag laat de archeologie steken vallen met het uitgeven van vergunningen wanneer het gaat om 

ontgrondingen of ontzandingen van gebieden in de uiterwaarden zonder dat er grondig archeologisch 

onderzoek wordt. Hierdoor gaat veel kennis en inzicht verloren en dat is zonde.  

 

Kuijpers' interesse gaat momenteel uit naar een vermoedelijk castellum bij Spijk, daar waar de Rijn 

ons land binnenstroomt, en de Romeinse limes als voedselbron. Er is bij Spijk in de Romeinse periode 

waarschijnlijk professioneel gevist. Zijn publicatie is in voorbereiding. 

 

Betrokkenheid van de gemeente Duiven 

Kuijpers is via via in contact gekomen met gemeente Duiven. Zij waren 

erg blij met zijn achtergrondkennis en zijn jarenlange studie over de 

Loowaard. De gemeente had zelf niet veel informatie over deze 

locatie en de geschiedenis, dus zijn kennis hiervan was voor hen zeer 

waardevol. De inhoud van zijn studie zal gebruikt worden als 

lesmateriaal op basisscholen en komt op publicatiebord(en) bij een 

nog te plaatsen, op de Romeinen geïnspireerd, kunstwerk in de 

Loowaard. Het mes snijdt aan meerdere kanten en zo kan er een 

wisselwerking tussen beide ontstaan.  

 

Als amateur wilde Wil Kuijpers zelf erg graag een wetenschappelijke 

publicatie uitbrengen over de Loowaard. Maar dat vroeg wel wat aan 

eigen investering, bijvoorbeeld voor de vormgeving. Het blijkt in de praktijk lastig om zo’n onderzoek 
gepubliceerd te krijgen bij een reguliere instantie of uitgeverij. Uiteindelijk lukte dat wel in eigen 

beheer. Er zijn nog geen gebaande paden in de burgerwetenschap en er zijn maar weinig mensen die 

iets vergelijkbaars doen en hebben gedaan. Dus in feite ben je een pionier. 

 

Wat metaaldetectie en archeologie je brengt 

Kuijpers is heel duidelijk over wat de archeologie en metaaldetectie hem heeft gebracht. “Als je 
mooie Romeinse dingen vindt is het altijd weer kicken” zegt hij, de tijd staat dan even stil en je geniet 
volop van zo’n mooi geschenk uit de geschiedenis. Kuijpers heeft nooit vondsten verkocht aan 



 
66 

particulieren of via Marktplaats, want hij vindt het erg belangrijk dat er in ieder geval kennis kan 

worden genomen van vondsten die worden gedaan. Daarom is PAN ook van grote waarde. Het is heel 

goed dat de jongere generatie archeologen tegenwoordig heel positief staat tegenover 

detectoramateurs, omdat daar ook heel veel goede dingen uit voort komen. Hierdoor krijgen mensen 

interesse in het grotere verhaal achter het gevonden scherfje en ontdekken dat de vondst onderdeel 

uitmaakt van hun eigen geschiedenis. 

 

De motivatie om te beginnen met metaaldetectie is toch wel vaak ‘vondstgericht’. Ook zit er altijd een 

club bij die dollartekengericht is, zo’n 5 tot 15%, met bijkomende misdragingen van dien, maar dat 

blijf je altijd houden. Zo zit de mensheid in elkaar, dat geldt niet alleen voor de detectorwereld. De 

grootse groep ziet gelukkig wel de waarde van archeologie en 

het breder beschikbaar stellen van de vondsten in, waardoor je 

de verhalen ervan kunt vertellen. Als mensen het verhaal 

kennen, kunnen ze het gaan waarderen, en als ze het 

waarderen hoop je dat ze het gaan bewaren en behouden en 

het gaan uitdragen. Hierin voelt Kuijpers zich wel een 

ambassadeur voor de regio en dat streeft hij na.  

 

Het toegankelijk maken van een wetenschappelijk verhaal 

Over het algemeen zijn mensen in zijn omgeving wel geïnteresseerd in Romeinse geschiedenis, merkt 

Kuijpers, maar voor veel mensen is het nog wel heel onbekend. Nog niet iedereen loopt warm voor 

het verhaal over de limes. Daartegenover staat ook dat sommige mensen afhaken als het verhaal te 

oppervlakkig blijft, informatie moet niet alleen op publieksniveau blijven hangen. Voor de mensen die 

meer verdieping willen, mag er wel wat meer diepgang komen.  

 

Als je verdieping zoekt, zijn er op het moment niet veel evenementen en activiteiten waar je gauw 

nieuwe kennis zult vinden. Daar mag meer aandacht voor zijn. In het Romeinennetwerk zou hierover, 

ieder vanuit zijn eigen achtergrond, ook kunnen worden nagedacht. Stel jezelf de vraag bij het 

ontwikkelen van activiteiten of er ook iets te vinden is voor mensen die meer willen weten. Zorg 

bijvoorbeeld voor verdiepende lagen.  

 

Van vondst naar verhaal 

Kuijpers benoemt dat het verschil tussen een publiekspublicatie en een archeologisch 

opgravingsverslag groot is. Hoe breng je dat dichter bij elkaar en hoe maak je een archeologisch 

rapport leesbaar voor geïnteresseerden? Hij heeft dat zelf geprobeerd tijdens zijn studie naar de 

Loowaard en in zijn publicatie. Een eis was dat het leesbaar moest zijn voor detectorgebruikers en 

amateurarcheologen, ook al mag het af en toe ook best wel wat moeilijker zijn.  

 

Hierin ligt ook voor professionele archeologen een uitdaging. Archeologische opgravingsrapporten 

blijven veelal wetenschappelijk en zijn daardoor soms lastig door te komen voor geïnteresseerden. 

Daar kan meer aandacht aan worden gegeven. Want dat is wat je aan het doen bent als archeoloog: 

verhalen vertellen maar ook mensen overtuigen van de waarde van wetenschap door inzicht te geven 

in het wetenschappelijke proces. Kuijpers was zich daarvan zeer bewust tijdens zijn eigen onderzoek: 
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“Hoe maak ik van 600 voorwerpen een castellum?". Want dat is wat je als onderzoeker ook doet, 

uitleggen hoe je een vertaalslag maakt van vondsten naar verhalen. 

 

De drempel voor de burgerexpert moet omlaag 

Hoe zorg je er nou voor dat de drempel lager wordt, zodat toekomstige onderzoekers makkelijker zelf 

onderzoek gaan doen? Het onderzoek zelf was voor Kuijpers niet het probleem, hij kreeg geweldige 

hulp en ondersteuning van Stijn Heeren, archeoloog aan de VU. Zijn uitdagingen lagen voornamelijk 

bij het publiceren en het vinden van financiering. De wereld van de subsidies is complex. Hier liggen 

uitdagingen en is het van belang, met FARO in gedachte, om je hier bewust van te zijn. Als je wilt dat 

burgerwetenschappers Romeinse en andere verhalen eenvoudiger kunnen overbrengen, zullen dit 

soort blokkades en hordes moeten worden weggenomen dan wel vereenvoudigd.  

 

Als het traject te moeizaam wordt en de juiste wegen niet worden gevonden, schuilt het gevaar dat 

iemand zal opgeven. Niet iedereen is in de gelegenheid of beschikt over de capaciteiten om door te 

zetten. Als erfgoedparticipatie vanuit de burger gestimuleerd gaat worden, zal er ook een betere 

infrastructuur moeten komen. Hierin is wellicht ook een rol weggelegd voor het Romeinennetwerk.  

 

Meer informatie: 

https://www.mijndma.com/delimesleeft/podcast/vandectectorvondsttotverhaal 

https://www.boekenbestellen.nl/boek/het-romeinse-castellum-in-de-loowaard/9789464066470 

https://www.gelderlander.nl/liemers/wil-vond-jarenlang-romeinse-schatten-uit-duiven-en-schreef-er-

een-boek-over~a01fa750/ 

https://portable-antiquities.nl/pan/#/public 

 

-   - - - - - - - - - - - - 

 

Dit artikel is gebaseerd op een gesprek van Roel Kramer en Martine van Empel met Wil Kuijpers (april 
2021) 
 

Wil Kuijpers – Sinds 1976 metaaldetectoramateur met een voorliefde voor de archeologische waarde 

van de vondsten. Hij heeft al sinds de begintijd bijzondere Romeinse vondsten gedaan waarvan onder 

meer een helm die in het RMO te vinden is. Hij wil graag kennis toevoegen aan het Romeinse erfgoed 

en wil dit overbrengen aan jongere generaties. Hij is onderzoeker (burgerwetenschapper) en auteur 

van de publicatie ‘Het Romeinse castellum in de Loowaard’ en verscheidene artikelen in 
Detectormagazine, het verenigingsblad van De detectoramateur. 

 


